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Energie ze Slunce pomůže  
přírodě i naší peněžence

Zákon o komunitní energetice, tzv. LEX OZE II, 
vstoupil v lednu v platnost a od 1. 7. nabude 
účinnosti. Od července mohou v České re-
publice vznikat energetické komunity, které 
budou mezi sebou sdílet místně vyrobenou 
elektřinu z obnovitelných zdrojů prostřed-
nictvím distribuční sítě. Tyto výhody přinese 
zákon i jednotlivým vlastníkům fotovoltaické 
elektrárny  – tzv. „aktivním zákazníkům“, kteří 
si mohou poslat přes distribuční síť vyrobenou 
elektřinu do více odběrných míst. 

Komunitní energetika posílí naši energe-
tickou soběstačnost. Usnadní nám odchod 
od uhelných elektráren, které svými emisemi 
přispívají ke klimatické krizi, znečišťují ovzduší 
a ničí krajinu těžbou uhlí. Pomůže také omezit 
naši závislost na dovozu plynu z bezpečnostně 
problematických zemí. Energie ze Slunce v ko-
nečném důsledku povede ke snížení nákladů 
občanů na energie a a k jejich menší závislosti 
na energetických společnostech. Všech těchto 
benefitů je potřeba umět náležitě využít. 

Lidi ale může odradit složitá byrokracie, 
která přechod na přirozenou energii provází. 
Občanům bychom proto chtěli zajistit tolik 
potřebnou konzultační podporu v  otázce 
možnosti zapojení se do systému komunitní 
energetiky. Jak správně na to, se dozvíte v rámci 
pravidelných otevřených dveří v Pirátském 
centru nebo za vámi přijedeme s poraden-
skými kiosky do vaší městské části. Během 
těchto seminářů a konzultačních hodin vám 
poradíme, jak na výstavbu fotovoltaických 
zdrojů v rodinných či bytových domech, jak 
na ně získat dotaci, jak založit energetickou 
komunitu či jak máte postupovat, abyste si 
jako „aktivní zákazník“ elektřinu vyrobenou 
na chatě mohl poslat do bytu.

Zkušenosti začínajícím solárníkům bude 
pravidelně předávat kandidátka do Senátu Eva 
Tylová, ale i stávající senátoři Lukáš Wagenk-
necht a Marek Hilšer v doprovodu dalších 
Pirátů a Pirátek z Prahy. Kolem fotovoltaiky 
totiž panují časté předsudky, které úmyslně šíří 
někteří zástupci energetických firem. Např. že 
v zimě si kafe elektřinou ze solárů neuvaříte. To 
samozřejmě není pravda, protože většina sestav 
fotovoltaických elektráren obsahuje i baterii. 
Na seminářích ci konzultacích se dozvíte mimo 
jiné, že díky solární energii si i v zimě uvaříte 
kafe klidně dvě, a k tomu i polévku a hlavní 
jídlo. Sledujte web: 
praha.pirati.cz/komunitnienergetika

Přestože slovo senát původně z latiny 
odkazuje na stáří, jako Pirátka a nej-
mladší poslankyně potvrzuji, že v naší 
straně je věk opravdu jen číslo. Eva, 
Marek a Lukáš ani vzdáleně nepodporují 
mylnou a stereotypní představu Senátu 
jako odkladiště „vysloužilých“ politiků. 
Mají vizi, energii a řeší stejná témata, 
jaká se dotýkají i mé generace a generací 
budoucích. Naše kampaň je o lidských 
právech, životním prostředí, komunitní 
energetice a posílení liberálních hodnot. 
Stejně jako v Poslanecké sně-
movně, i v Senátu je stěžej-
ní mít své zástupce, kteří 
neuhýbají před problémy, 
nenabízí populistická ře-
šení a chrání zachování 
demokracie v Česku. Bez 
ohledu na datum naroze-
ní máme odvahu posta-
vit se oligarchům, agro-
baronům a klientelismu.  

Stojíme na straně ohrožených skupin 
obyvatel, které se dostaly do začarovaného 
kruhu a potřebují se opět odrazit od dna. 
Eva, Lukáš i Marek stejně jako já vnímají 
potřebu rozvoje a ochrany pražských 
panelových sídlišť. Pro mě osobně je to 
důležité téma letošní kampaně a jsem 
ráda, že ho naši kandidáti zvedají.

Pokud má Senát plnit svou funkci 
ústavní pojistky, potřebuje někoho, kdo 
ctí demokratické a liberální hodnoty. 
Potřebuje někoho, kdo křeslo senátora 

nechce „za zásluhy“, ale naopak, sám 
se chce zasloužit o budoucnost 

České republiky.

Klára Kocmanová
1. místopředsedkyně  

Pirátské strany,  
poslankyně

Proč Senát potřebuje liberály?

Nerecyklujte staré 
konzervy, do Senátu 
pošlete liberály.

Svěží vítr do Senátu
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Podpoř kampaň darem nebo jako dobrovolník 
Senátní kampaň můžeš jednoduše 
podpořit darováním. Každá koru-
na se počítá a všech příspěvků si 
velmi vážíme. Jednoduše online 
z pohodlí domova je možné při-
spět na dary.pirati.cz. Zapojit se 
ale můžeš i dobrovolnicky, stačí se 
ozvat kspraha@pirati.cz a brzo tě 
uvítáme v našem týmu.



Eva Tylová:
Vždy na straně občanů

Lukáš Wagenknecht:
Váš senátor, váš hlas

Marek Hilšer:
Vliv oligarchů na politiku podkopává důvěru 
občanů v demokratický stát

 Jmenuji se Eva Tylová, lidé z Prahy 12 mě 
dobře znají jako zastupitelku městské části 
i hlavního města a dřívější místostarostku. 
Dlouhodobě jim pomáhám hájit jejich zájmy 
a životní prostředí proti zájmům develo-
perů a velkých energetických korporací. 
V tom chci pokračovat a hájit vaše 
práva jako senátorka.

Vystudovala jsem Fakultu ja-
dernou a fyzikálně inženýrskou ČVUT, radiační ochranu. 
Dlouhodobě se věnuji ochraně životního prostředí. 
Mám zkušenosti z nezisku, státní správy i samosprá-
vy. Působila jsem jako náměstkyně na Ministerstvu 
životního prostředí, a následně řídila Českou inspekci 
životního prostředí, kde jsem se věnovala přípravě 
zákonů i kontrole jejich vymáhání. Konkrétní opatření 
na ochranu životního prostředí jsem realizovala jako 
místostarostka. Mám tedy zkušenosti jak z přípravy 
legislativy, tak i z praktického uplatňování zákonů.

Mým významným tématem je postupující klimatická 
změna. Její projevy jako sucho, vedro i nedostatek 
vody ovlivňují životy nás všech. Opatření k jejímu 
předcházení i zmírnění znám z praxe na Praze 12, 
nikoli pouze z papíru. Mám tedy zkušenost, kde jejich 
realizaci brání stávající legislativa. Odstranění těchto 
překážek bych se chtěla v Senátu věnovat. Legislativa, 
která by projevy klimatické změny zpomalila a zmír-
nila, musí být silná.

Mým téma-
tem je také pomoc 

občanům v současné 
nelehké energetické si-

tuaci. Občané jsou často 
v zajetí velkých energetických 

společností, které diktují ceny. 
Cesta, jak se z jejich vlivu vyvá-

zat nebo jej alespoň omezit, je širší 
uplatnění komunitní energetiky. Je to cesta demokra-
tizace a decentralizace energetiky. Jako expertka jsem 
připomínkovala zákon o komunitní energetice, tzv. 
LEX OZE II, který vstoupil v lednu v platnost. Věnuji 
se i osvětě, jak energetická společenství vytvořit či jak 
zažádat o dotaci na konkrétní realizace.

Necítím se ale být úřednicí či pouze političkou, 
jsem ekoložka, liberálka a Pirátka. Práci senátorky 
vnímám jako práci veřejné ochránkyně práv, trochu 
jako ombudsmanky. V této klimaticky i energeticky 
neklidné době budu bránit vaše práva před vlivem 
velkých zájmových skupin. V energetice, službách 
i developmentu. Své vize o demokratizaci energetiky, 
zdravém životním prostředí a silnějším postavení ob-
čanů s sebou přinesu do Senátu a celostátní politiky. 

Senát potřebuje vizi a liberální sílu, která z Prahy 
12 může přijít. Dosavadní senátor Pavel Fischer při 
obhajobě liberálních hodnot neobstál. Chce to změnu. 
Já tuto výzvu přijímám a změnu nabízím. 

Jmenuji se Lukáš Wagenknecht a již šestým 
rokem jsem senátorem obvodu č. 23, který 

zahrnuje Prahu 8, Prahu 18 a okolí. 
Původní profesí jsem ekonom a přes 
15 let jsem pracoval jako auditor. 

V Senátu tedy předsedám Komisi 
pro dohled nad veřejnými prostředky 

a jsem členem Hospodářského výboru. 
Zároveň na dvou vysokých školách přednáším 

předmět Interní audit.
Práci senátora dělím do dvou rovin. První je 

samotná práce v Senátu, kde se primárně věnuji 
efektivní veřejné správě, energetice, dopravě, trans-

parentnosti, boji proti korupci a ochraně klimatu. Má 
vize České republiky je moderní, digitalizovaný a efektivně 

fungující stát, který klade důraz na ochranu životního prostředí 
i na ekonomickou situaci svých občanů.
Dlouhodobě podporuji malé a střední podnikatele, kteří drží naši 

ekonomiku v běhu. Bohužel ale právě jim systém stále nastavuje mnoho 
překážek, i v době covidu byly nejvíce omezeni vládními zákazy. Politici o jejich 
podpoře rádi mluví, často ale zůstane u slov. Já jsem na jejich ochranu v roce 

2020 v Senátu inicioval vznik úspěšné ústavní žaloby pro zrušení diskriminačních 
opatření vlády směrem k drobným podnikatelům.

V Senátu předkládám kvalitní pozměňovací návrhy a při projednávání zákonů 
aktivně vystupuji. Na plenární schůzi i ve výborech vždy probíhá kultivovaná 
a věcná diskuze o klíčových problémech, toho si na Senátu vážím. Reálná práce 
je tam, ne na sociálních sítích. Na to někteří politici bohužel zapomínají.

Druhá rovina práce senátora probíhá v obvodu, za který byl zvolen. Funguji 
jako ombudsman místních obyvatel a pomáhám při řešení jejich problémů. 
Vždy jsem otevřen diskuzi, rád slyším vaše názory a nápady a dveře mé sená-
torské kanceláře na Palmovce jsou otevřené každému. S mnohými z vás jsem 
se potkal nejčastěji při řešení dopravy, developerských projektů či ochrany 
zeleně. Zahušťování a rozvoj sídlišť, ať už v Ďáblicích, Kobylisích či Bohnicích, 
je dlouhodobým tématem. Nové byty jsou potřeba, ale výstavba musí být citlivá 
k danému místu. Spoluprací spolků, obyvatel i úřadů MČ se daří udržet sídliště 
jako příjemná místa pro život.

V životě i v politice mě nebaví o problémech jen mluvit. Vždy hledám praktická 
řešení. Mé vnímání světa je liberální, což v Senátu není úplně běžné. To platí pro 
obě komory Parlamentu, konzervativní vnímání nyní převažuje i v Poslanecké 
sněmovně. Byl bych proto rád, kdyby v senátních volbách uspěli liberální kandidáti.

Mým cílem je vždy prosazovat zájmy občanů. Jsem zde, abych vás reprezen-
toval a hájil nejen v Senátu. 

Jmenuji se Marek Hilšer. Jsem senátorem 
za Prahu 2 a 3. Vystudoval jsem medicínu 
a mezinárodní vztahy na Univerzitě Karlově. 
Působil jsem na lékařských misích v Afri-
ce. Učím na 1. Lékařské fakultě UK. Od 
roku 2014 vystupuji na podporu Ukra-
jiny vzdorující ruské agresi a proti 
ruskému vlivu v Česku. V Senátu 
prosazuji protikorupční zákony, 
transformaci energetiky ve prospěch obnovitelných 
zdrojů a zastávám se obětí bezohledných exekucí. 
Systematicky se věnuji problematice oligarchizace 
politiky, která podkopává tržní prostředí a důvěru 
v demokratické instituce.

Česká republika prošla v posledních letech ekono-
mickými otřesy. Přinesla je pandemie, energetická 
krize, válka na Ukrajině a vysoká inflace. Jenže Česko 
se s krizemi vyrovnává nápadně hůř než ostatní. Měli 
jsme jednu z nejvyšších inflací v EU a největší nárůst 
cen energií. Skokově stouply ceny potravin a reálné 
mzdy poklesly více než v jiných zemích. 

Čeští miliardáři, navázáni na odvětví spojená se stá-
tem, ovšem své zisky znásobili. Prohloubila se majetková 
nerovnost – v tom jediném jsme předstihli drtivou 
většinu Evropy. Bohužel to není důkaz úspěšnosti 
našich podnikatelů, ale míry napojení hrstky oligarchů 
na stát, ze kterého vysávají dotace a veřejné zakázky, 
na které malé a střední podniky nikdy nedosáhnou.

 V loňském 
žebříčku vybra-

ných zemí zařadil 
časopis The Economist 

Česko v míře klienteli-
smu na druhé místo hned 

za Ruskem. Nejvyšší kontrolní 
úřad konstatoval, že spíš než tržní 

ekonomikou jsme ekonomikou do-
tační. Nikoli západní, zdravou a konkurenceschopnou, 
ale postkomunistickou, ovládanou oligarchy a jejich 
zákulisními dohodami s politiky. Případně oligarchy 
a politiky v jedné osobě.

Klientelismus skrytě brzdí náš rozvoj od digitalizace 
přes vzdělávání, dostupné bydlení až po energetiku 
postavenou na obnovitelných zdrojích. Ohrožuje naši 
bezpečnost, například tím, že v Česku opět stoupá 
spotřeba ruského plynu a ropy, za které platíme miliardy 
do ruské válečné mašinerie a propagandy. 

V České republice oligarchizace přerostla únosnou 
míru. Potřebujeme proto reformovat Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže, zprůhlednit vlastnické struktury, 
nastavit financování politických stran tak, aby bylo jasné, 
kdo ve skutečnosti sponzoruje politiku, zavést pravidla 
pro lobbing a posílit nezávislost veřejnoprávních médií. 
Od místních samospráv až po parlament je proto potřeba 
vytrvale a důsledně volit zástupce, kteří pojmenovávají 
skutečný stav věcí a nezávisejí na penězích oligarchů.  

Zastávám se  
obětí bezohledných  
exekucí.

Má vize je moderní, 
digitalizovaný a efektivně 
fungující stát.

Ochráním vaše práva  
v klimaticky a energeticky 
neklidné době.
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MAREK HILŠER, senátor,  
kandidát na senátora s podporou Pirátů,  
senátní obvod č. 26 – Praha 2

EVA TYLOVÁ
kandidátka Pirátů na senátorku,  
senátní obvod č. 17 – Praha 12

LUKÁŠ WAGENKNECHT
senátor, kandidát Pirátů na senátora, 
senátní obvod č. 23 – Praha 8

Praha volí Senát na podzim
Senátní volby bývají dvoukolové. Pokud žádný z kandidátů nezíská přes 50 % 
hlasů už v prvním kole, postupují první dva na pásce do kola druhého. My věříme, 
že postoupí právě naši kandidáti. Každý hlas je mimořádně důležitý. I v senátních 
volbách lze využít voličský průkaz, ale pouze na území ČR, a to ve volební místnosti 
v rámci volebního obvodu, ve kterém máte trvalý pobyt a kde jsou volby vyhlášeny.

 Adéla Šípová a Lukáš  
Wagenknecht v Senátu


